
اقتصادی
صفحه 4

 شنبه           ۳ آذر ۱۳۹۷
۱۶ ربیع الاول ۱44۰ - شماره ۲۲۰۵۷ 

در شرایطی که بخش کشاورزی تورم 35 
درصدی را در سال جاری زراعی تجربه می کند، 
دولت با دو ماه تاخیر، تنها 13 درصد به قیمت 

خرید تضمینی گندم اضافه کرده است! 
به گزارش خبرگزاری مهر، سرانجام بعد از حدود 
دوماه از گذشــت ســال زراعی جدیــد، نرخ خرید 
تضمینی محصولات کشاورزی از سوی شورای اقتصاد 
اعلام  و قیمت گندم هزار و 470 تومان تعیین شد.
این درحالی است که نرخ پیشنهادی وزارت جهاد 
کشاورزی برای گندم حدود هزار و 700 تومان بود و 
تولیدکنندگان نیز معتقدند بودند قیمت این کالا با 
توجه به شرایط تورمی نرخ های جدید حداقل باید 
۳0  تا ۳۵ درصد بیشــتر از نرخ های سال گذشته 
باشــد تا تولیدکنندگان بتوانند در شرایط فعلی به 

تولید ادامه دهند. 
گفتنی است، سال گذشته نیز دولت نرخ خرید 
تضمینی گندم را با هفت ماه تاخیر از قانون و بدون 
افزایش نســبت به ســال ماقبل آن، هــزار و ۳00 
تومــان اعلام کرد که این اقدام اعتراضات فراوانی را 

به دنبال داشت.
کارشناســان در این زمینه بارها به دولتمردان 
هشــدار داده اند که اقدامات آنها موجب بی رغبتی 
کشاورزان به تولید گندم و در نتیجه کاهش سطح 

زیر کشت آن خواهد شد.
با توجه به افزایش نرخ ارز در تابســتان امسال 

پس از دو ماه تاخیر

دولت فقط 13 درصد نرخ خرید تضمینی گندم را افزایش داد!

که منجــر به افزایش قیمت گندم در کشــورهای 
هم مرز با ایران ازجمله عراق، پاکســتان، افغانستان 
و ترکیه شــده است، شــاهد افزایش قاچاق گندم 
داخلی از کشــور خواهیم بود و  قاچاق این کالای 
مهم زمینه ســاز وابستگی کشــور به واردات آن در 

سال های آتی خواهد شد. 
در همین زمینه، پویان مرتضوی، کارشناس حوزه 
اقتصاد کشــاورزی اظهار داشــت: با توجه به اینکه 
قیمت گندم در تمام کشورهای همسایه ایران بالای 
دو هزار تومان برای هر کیلوگرم اســت، سال بعد با 

برداشت این محصول، قطعا گندم تولید داخل قاچاق 
و از کشور خارج خواهد شد. این یعنی سیاست های 
دولت منجر به افزایش درآمد دلالان و قاچاقچیان و 
سوداگران و کاهش درآمد و تضعیف تولیدکنندگان 

زحمتکش خواهد شد.
وی افزود: در حال حاضر متوســط قیمت گندم 
در کشــور عراق با دلار آزاد حدود پنج هزار و 664 
تومان و با نرخ دلار نیمایی، سه هزار و 900 تومان 
در هر کیلوگرم است. که نرخ های بسیار بالایی است 
و انگیزه قاچاق گندم داخلی به کشورهای همسایه را 

به شدت بالا برده است. 
همچنین محمدجواد ملکی، کارشناس اقتصاد 
کشاورزی نیز گفت: در شرایطی که مقامات آمریکایی 
ایران را بــه تحریم غذایی تهدیــد می کند باید از 
مســئولان شورای اقتصاد و سازمان برنامه و بودجه 
پرسید که تعیین نرخ پایین برای گندم چه معنایی 

می تواند داشته باشد؟ 
عباس پاپی زاده، عضو کمیســیون کشــاورزی 
مجلس نیز بیان کرد: اگر کشــاورزان سال گذشته 
گندم تولید نمی کردند بر اساس قیمت های جهانی 
دولت باید ۳۲ هزار میلیارد تومان برای واردات گندم 

هزینه می کرد.
وی ادامه داد: با این وجود، کشاورزان با ۱۲هزار و 
700 میلیارد تومان، گندم مورد نیاز کشور را تامین 
کردند. به عباراتی به اندازه ۲0 هزار میلیارد تومان 
که معادل 60 درصد بودجه عمرانی کشور محسوب 
می شــود، از طریق خودکفایی گندم، صرفه جویی 

شده است.
ایــن نماینده مجلس با بیان اینکه قیمت پائین 
خرید تضمینی گندم با هدف کاهش سطح زیر کشت 
گندم در کشور است، گفت: سطح زیر کشت گندم 
در ســال آینده مطمئنا کاهش پیدا خواهد کرد. در 
واقع دولت کشاورزان را مجبور به تغییر الگوی کشت 
می کنــد که نتیجه آن واردات گندم با ارز ۱۲ هزار 

تومانی خواهد بود. 

دبیرکل کانون پرورش دهندگان مرغ تخم گذار، پرینت قیمت 
بر روی تخم مرغ را تنها راه حل جلوگیری از نوسان قیمت در سطح 
بازار دانست و گفت: با توجه به وضعیت کنونی عرضه، فروش هر 

عدد تخم مرغ حداکثر باید 650 تا 700 تومان باشد.
فرزاد طلاکش در گفت و گو با باشــگاه خبرنگاران جوان، از ثبات نرخ 
تخم مرغ در بازار خبر داد و اعلام کرد: هم اکنون هر کیلو تخم مرغ با نرخ 
8 هزار تومان درب مرغداری عرضه می شــود که نسبت به روزهای اخیر 

تغییری نداشته است.
وی افزود: با توجه به آنکه در زمینه تولید و شیوع بیماری طیور مشکلی 
نداریم، میزان تولید نسبت به ماه اخیر حداقل ۵0 تن افزایش یافته است.
این مقام مسئول قیمت تخم مرغ در بازار را پیش بینی کرد و گفت: با 
توجه به شرایط کنونی تولید، پیش بینی می شود که قیمت تخم مرغ طی 

روزهای آتی نوسانی نخواهد داشت.
طلاکش در پاسخ به این سؤال که آیا فروش هر عدد تخم مرغ به نرخ 
800 تومان در خرده فروشی ها منطقی است، بیان کرد: با توجه به وضعیت 
کنونــی عرضه، فروش هر عدد تخم مرغ حداکثر باید 6۵0 تا 700 تومان 

باشد و عرضه با نرخ های بالاتر ناشی از عدم مدیریت بازار است.
وی بــا انتقاد از واردات تخم مــرغ و عرضه آن در بازار داخل افزود: با 
وجود آنکه عرضه تخم مرغ های وارداتی به ضرر مرغداران تمام می شــود، 
از این رو همیشه با واردات مخالف بودیم.دبیرکل کانون پرورش دهندگان 
مرغ تخم گذار ادامه داد: اگر در برخی مواقع قیمت تخم مرغ در بازار منطقی 
نیســت، این امر ارتباطی به میزان تولید ندارد چرا که تنها به دلیل عدم 
مدیریت در سطح خرده فروشی ممکن است نوساناتی در بازار اتفاق بیفتد.
طلاکش با  اشاره به اینکه پرینت قیمت بر روی تخم مرغ تنها راه حل 
کنترل بازار است، عنوان کرد: اگر دولت مسئولیت این امر را نمی پذیرد، 
تشــکل ها خود حاضرند که مسئولیت این موضوع را قبول کنند تا تخم 

مرغ با قیمت های غیرواقعی در بازار عرضه نشود.
وی درباره آخرین وضعیت حمل ونقل نهاده های دامی تصریح کرد: با 
وجود اینکه مشکلات حمل ونقل نهاده های دامی نسبت به ماه های اخیر 
حداقل ۵0 درصد کاهش یافته است، اما هم اکنون شرایط ایده آل نیست.

دبیر کانون پرورش دهندگان مرغ:

نرخ منطقی هر عدد تخم مرغ 
حداکثر 700تومان است

رئیس  بانک مرکزی با  اشاره به ذخایر بالای 
ارزی کشــور در شرایط کنونی گفت: بازار ارز 

تحت کنترل کامل است. 
به گزارش خبرگزاری تسنیم، عبدالناصر همتی 
در دومیــن گفت وگوی تلویزیونی خود به تشــریح 
برنامه های ارزی و اقدامات انجام شده در بانک مرکزی 
طی دو، سه ماه اخیر برای برقراری ثبات و آرامش در 
بازار پرداخت و اظهار داشت: ما نگران آن هستیم که 
اگر مردم به  ســمت بازار ارز بروند، به دارایی هایشان 

آسیب برسد. 
وی افزود: اکنون خوشــحالیم که بازار ارز تحت 
کنترل کامل اســت و بانک مرکزی مســیر خود را 
ادامه خواهد داد. ما هدفمند بازار را به سمت تعادل 

پیش خواهیم برد
رئیس  بانک مرکزی ادامه داد: ما حتما باید بازار 
متشکل ارزی یا شبیه بورس داشته باشیم تا معاملات 
آنی )نه آتی( را در آن ساماندهی کنیم، بانک مرکزی 

نیز در این بازار به عنوان بازیگردان اصلی خواهد بود.
همتی درباره انتقاد صادرکنندگان به بخشنامه 
اخیر بانک مرکزی و در پاسخ به سؤال مجری برنامه 
که چرا این قدر صادرکننده ها را اذیت می کند و آنها 
از شما راضی نیستند، گفت: ما هم از صادرکننده ها 
راضی نیســتیم. این گروه به وظیفه ای که داشتند 
عمل نکرده و ارزی که باید برمی گرداندند را نیاوردند.

به گفته وی، خیلی از صادرکننده ها ارز پنج، شش 
هزار تومانی گرفتند ولی ارزشان را نیاوردند. این تعداد 
کلا ۲۵0 صادر کننده هستند که از اول سال تا کنون 

هنوز ارزشان را به چرخه اقتصاد برنگردانده اند. 
رئیــس  بانک مرکزی اضافه کرد:  صادرکنندگان 
کمتــر از هفت میلیارد دلار به مــا عرضه کرده اند. 
البته صادرکنندگان نقش مهمی در اقتصاد کشــور 
دارنــد )و( ما دســت همه  را به خاطر تلاشــی که 

می کنند می بوسیم.
همتی همچنین به مصوبه سران قوا  اشاره کرد و 

گفت: همه صادرکنندگان باید ارز را به چرخه اقتصاد 
برگردانند. منِ صادرکننده نیز باید ارز را بیاورم ولی 

)برخی( چانه می زنند. 
وی بیان کرد: دولت برای کالاهای اساســی ارز 
چهار هــزار و ۲00 تومانی پرداخت می کند و برای 
واردات نیز ارز هفــت هزار و ۵00 تومان اختصاص 
می یابد. صادرکنندگان از ابتدای سال هم که ارز به 

قیمت امروز نبود، ارز را به نیما نیاوردند.
رئیــس  بانک مرکزی توضیح داد که متاســفانه 
پوزهای بانکی به شکل قاچاق به خارج از کشور برده 
می شود و با استفاده از VPN به شبکه بانکی ایران 
متصل می شود و ریال از داخل کشور برداشت می شود 

که به معنای خروج سرمایه از کشور است.
به گفته همتی، در گذشته دستگاه های کارتخوان 
از ســوی همکاران بانکی مورد غفلت واقع شده بود. 
شما می رفتید در خارج از کشور پوز را در یک صرافی 
خارجی در ترکیه یا کانادا، کارت می کشیدید و ۵0 

بار می کشــیدید و محدودیت نداشتید. در حالی که 
در یک روز ۱0 میلیــارد تومان جابه جایی پول هم 
 داشتیم، اما اکنون بالای ۵0 میلیون تومان امکان پذی

ر نیست.
وی دربــاره محدودیــت در تراکنش های بانکی 
نیز توضیح داد: در هیچ کجای دنیا امکان ندارد که 
۵0 میلیون تومان به یک بار امکان جابه جایی داشته 
باشــد بدون آنکه مشخص باشد برای چه موضوعی 

هزینه شده است.
رئیس  بانک مرکزی در بخش دیگری از سخنان 
خود درباره وضعیت تورم و نقدینگی در کشور بیان 
کرد: در همان روزی که ترامپ اعلام کرد تحریم های 
جدیدی علیه کشورمان وضع کرده، ارزش پول ملی 

ما ۲0 درصد تقویت شده بود.
همتــی اعلام کرد که با توجه به پیش بینی های 
گذشته، بزرگ ترین ذخایر اسکناس ارزی را در اختیار 

داریم و مشکلی از این بابت نداریم.

رئیس  بانک مرکزی: 

بازار ارز تحت کنترل کامل است!

مدیرکل دفتر حمل ونقل کالای ســازمان 
راهداری و حمل ونقل جاده ای با بیان اینکه در 
۴ ماه ۲۴5هزار حلقه لاستیک بین کامیون داران 
توزیع شده، اظهار کرد: این ارقام نیاز رانندگان 
را تأمین نمی کند و قبول داریم که مشکل در 

این حوزه هنوز وجود دارد.
غلامحســین دغاغله در گفت وگو با خبرگزاری 
فارس، درباره اعتراض راننده ها مبنی بر شرایط مشکل 
تأمین لاستیک و نبود لاستیک با نرخ مصوب، اظهار 
کرد: موضوع نرخ گذاری مصوب و تأمین لاســتیک 
و همچنین تأمین قطعــات یدکی پرمصرف ناوگان 
کامیونی، یکی از مطالبات کامیون داران در سال جاری 

خصوصا در 6 ماه اخیر بود .
وی بیان کرد:  از ۲۵ تیرماه 97 تا ۲۵ آبان ماه 97 
تعداد ۲4۵ هزار حلقه لاستیک در قالب این سامانه 

بین راننده ها توزیع شد  که تأیید می کنیم این رقم به 
نسبت نیاز کشور بسیار کم است.

مدیرکل دفتر حمل ونقل کالای سازمان راهداری و 
حمل ونقل جاده ای افزود: یک دستگاه کامیون حداقل 
6 حلقه لاســتیک نیــاز دارد، ضمن آنکه تریلی ها و 
کشــنده ها تا ۲0 حلقه لاستیک هم نیاز دارند. بیش 
از ۳40 هزار دســتگاه کامیون در کشور وجود دارد 
و این ارقام فعلی لاســتیک، نیاز رانندگان را تأمین 
نمی کند و قبول داریم که مشکل در این حوزه هنوز 
وجود دارد.دغاغله ادامه داد: نیازمندیم که از امروز تا 
پایان سال، هر ماه حداقل ۲00 هزار حلقه لاستیک 
به سازمان راهداری ارائه شود تا دراختیار راننده ها قرار 
گیرد درحالی که نیاز ناوگان کشور بیش از این ارقام 
است. وی با بیان اینکه هر لاستیکی که در این سامانه 
به دست راننده می رسد با نرخ مصوب و یارانه ای است، 

افزود: این لاستیک ها با ارز چهار هزار و ۲00 تومانی 
وارد کشور می شود و یا مواد اولیه آن با ارز چهار هزار 
و ۲00 تومانی به دست تولیدکننده داخلی می رسد.

این مقام مسئول درباره نبود عدالت در توزیع بار 
در پایانه های بار اســت، توضیح داد: به دنبال ایجاد 
سامانه ای با گمرک هستیم تا کامیون در حالی برای 
بارگیری باید بتواند وارد گمرک شود که فرایند قانونی 
نوبت را در پایانه های بار طی کرده باشــد؛ متأسفانه 
فرایند بارگیری در گمرک در حال حاضر اینگونه است، 
هر ماشین می تواند وارد گمرک شود و بارگیری کند 
و موضوع نوبت هم مطرح نیست، بنابراین با توجه به 
گستردگی کار، اگر سامانه مشترک راه اندازی نشود، 
هیچ روش دیگری برای پیاده سازی عدالت در باردهی 
در گمرک مثمرثمر نیست.دغاغله بیان کرد:  همچنین 
اواخر خردادماه امســال بخشــنامه ای به ادارات کل 

استان ها ابلاغ کردیم مبنی بر اینکه بارنامه در دفاتر 
بازاریابی پایانه های بار صادر نشود.

وی توضیــح داد: دفاتــری تحت عنــوان دفاتر 
بازاریابی داریم که شــرکت های باربری در ســطح 
شــهر و جاهای مختلف دارند؛ راننده ها مدعی بودند 
تعــدادی از رانندگان در آن دفاتــر بارنامه دریافت 
می کنند و قانــون را دور می زدند، که صدور بارنامه 
در آن دفاتر را ممنوع کردیم.بر اســاس این گزارش، 
پس از نوســانات اخیر ارزی و افزایش بی رویه قیمت 
انواع کالاهای خارجی و داخلی، قیمت قطعات یدکی 
و پرمصرف ناوگان حمل ونقل عمومی جاده ای کشور 
نیز نظیر ســایر کالاها افزایش یافت به طوری که در 
برخی روزها قیمت لاستیک بر حسب قیمت دلار تا 
۱۳میلیون تومان در انواع خارجی و 8 الی 9 میلیون 

تومان در نوع داخلی می رسید.

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های فرش دستباف از بهره مندی 
قالیبافان و بافندگان فرش دســتباف از مزایای بیمه تکمیلی و 

درمان تامین اجتماعی خبر داد.
عبداله بهرامی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: همه قالیبافان کشور 
حتی کســانی که فاقد بیمه پایه باشند، می توانند با پرداخت مبلغ 600 
هزار تومان برای مدت یکســال از خدمات بیمه تکمیلی و درمان تامین 
اجتماعی اســتفاده کننــد و از مزایای بیمه عمر، پس انــداز، حوادث و 

بازنشستگی بهره مند شوند.
وی ادامــه داد: روند بیمه قالیبافان از ســال ۱۳88 تا ۱۳9۲ با روند 
کاهشی مواجه شد به نحوی که از تعداد 4۵0 هزار نفری که تحت پوشش 
بیمه تامین اجتماعی قرار گرفته بودند کاســته شد و این رقم اکنون به 

۳۲0 هزار نفر رسیده است.
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های فرش دستباف کشور دلیل عدم پوشش 
بیمه همه قالیبافان را دلایل مختلفی از جمله عدم تامین منابع مالی عنوان 
کرد و گفت: اختصاص نیافتن منابع مالی مورد نیاز توسط دولت به سازمان 
مربوطه و برخی مسایل حاشیه ای که به دلیل ناتوانی بافندگان در پرداخت 
اقســاط یا عدم حضور بافنده در کارگاه در زمان مراجعه بازرس کار بود، 
موجب شد تا بیمه قالیبافان با کندی مواجه شود اما در حال حاضر ۳۲0 

هزار نفر تحت پوشش بیمه هستند.
به گفته بهرامی، در دو ســال گذشته برای جبران این نقیصه و ایجاد 
حاشیه امن برای دست اندرکاران حوزه فرش دستباف، موضوع بیمه درمانی 
قالیبافان را با همکاری شرکت بیمه تعاون در پیش گرفتیم که امسال برای 
سومین سال متوالی تمدید شد تا همه بافندگان فرش دستباف حتی کسانی 
که فاقد بیمه پایه هستند می توانند از مزایای بیمه درمانی برخوردار شوند.

بر اساس آیین نامه اجرایی قانون بیمه های اجتماعی قالیبافان، بافندگان 
فرش و شاغلان صنایع دستی شناسه دار مصوب سال ۱۳88، همه بافندگان 
کشور می توانند با دریافت گواهی از سازمان آموزش فنی و حرفه ای و تایید 
ادارات صنعت، معدن و تجارت، از مزایای بیمه تامین اجتماعی بهره مند 
شوند.دولت در لایحه بودجه سال ۱۳96 در بخش توزیع اعتبارات، برای 
بیمه قالیبافان رقم ســه میلیارد و 600 میلیون تومان را پیشــنهاد کرد. 
در برنامه ششــم توسعه دولت مکلف شده توسعه و ایجاد خانه فرش در 
بازارهای هدف، ارتقای کیفیت تولید، سفارش پذیری و حمایت از ایجاد و 
توسعه و تجهیز کارگاه های متمرکز و غیرمتمرکز اتحادیه ها و شرکت های 
تعاونی فرش دستباف روستایی و شهری کشور را در دستور کار قرار دهد.

سازمان راهداری: 

قبول داریم مشکل کمبود لاستیک کامیونداران هنوز وجود دارد

سازمان خصوصی سازی اعلام کرد از روز پنجشنبه هفته گذشته، 
توزیع سود جدید مشمولین ســهام عدالت همزمان با ایام هفته 
وحدت و ولادت پر برکت پیامبر عظیم الشــأن اسلام و امام جعفر 

صادق)ع( آغاز شد. 
به گزارش سازمان خصوصی سازی، در اجرای وظیفه ابلاغی به سازمان 
خصوصی ســازی از سوی شورای عالی اجرای سیاست های کلی اصل )44( 
مبنی بر دریافت سود سهام عدالت از شرکت های سرمایه  پذیر و واریز آن به 
حساب مشمولین، همچنین پیرو تأکید مقام ریاست جمهوری و وزیر امور 
اقتصادی و دارایی مبنی بر پرداخت به موقع و سریع این مبالغ، پرداخت سود 
مشمولین سهام عدالت مربوط به عملکرد سال ۱۳96 شرکت های سرمایه  
پذیر، از پنجشنبه همزمان با ایام هفته وحدت و ولادت پر برکت پیامبر عظیم 
الشأن اسلام حضرت محمد مصطفی )ص( و امام جعفر صادق)ع( آغاز شد.

در این مرحله به مشــمولانی که مددجوی کمیته امداد حضرت امام 
خمینی و یا تحت پوشــش سازمان بهزیستی کشور بوده و از تخفیف ۵0 
درصدی برخوردار شده اند مبلغ ۱7۵ هزار تومان سود سهام پرداخت می شود. 
این مبلغ پرداختی در یک نوبت به حساب بانکی مشمولین که در سامانه 
ســهام عدالت به نشانی WWW.samanese.ir اعلام نموده اند به طور 

یکجا و به حساب شخصی همان سهامدار واریز خواهد شد.
همچنین سود سهام سال ۱۳9۵ آن دسته از مشمولین که شماره شبای 
بانکی معتبر خود را با تأخیر به این ســازمان اعلام نموده  اند و همچنین 
آن دســته از وراث قانونی مشمولان متوفی که ناشی از تقسیم سهام فوت 
شدگان مشمول، واجد شرایط دریافت سود شده اند و تقسیم سهام آنان از 
طریق دفاتر پیشخوان دولت قطعی شده نیز در این مرحله پرداخت می شود.

در خاتمه اعلام می دارد واریز ســود ســهام عدالت منحصراً به حساب 
بانکی همان سهامدار صورت می گیرد و مشمولین می بایستی کاملًا هوشیار 
باشــند که این ســازمان از طریق هیچ شخص یا واسطه و افرادی، از هیچ 
روشــی از جمله تماس تلفنی یا ارسال پیامک یا سایر شیوه های ارتباطی 
تحت عناویــن نیابت، نمایندگی یا کارگزاری با مشــمولین ارتباط برقرار 
نمی نماید و اینگونه ارتباطات دارای زمینه کلاهبرداری یا سودجویی بوده و 
مشمولین باید نسبت به این ارتباطات و تماس ها حساسیت و آگاهی داشته 
و از هر گونه در اختیار قرار دادن اطلاعات مالی و بانکی و هویتی خود جداً 
اجتناب نمایند و درخصوص سهام عدالت صرفاً به اطلاعیه و اخبار رسمی از 
WWW.samanese.ir طریق رسانه ملی و جراید و سایت اطلاع رسانی 

 توجه نمایند.
گفتنی است، توزیع سود جدید سهام عدالت در حالی آغاز شده که هنوز 

عده ای از سهامداران سود قبلی سهام عدالت را دریافت نکرده اند. 

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های فرش دستباف

قالیبافان می توانند با پرداخت 
۶00 هزار تومان بیمه شوند

سازمان خصوصی سازی خبر داد

آغاز توزیع سود جدید سهام عدالت

فروشــندگان  رئیــس  اتحادیــه 
و نمایشــگاه داران خودرو بــا بیان اینکه 
قیمت های فعلی خودرو غیرواقعی اســت، 
گفت: مصرف کننــدگان واقعی برای خرید 
دست نگه داشته اند و بازار خودرو در انتظار 

تعیین تکلیف قیمت ها است.
 ســعید موتمنی در گفت وگو با میزان، اظهار 
کــرد: طی این هفته بازار خودرو شــاهد افزایش 
قیمت خاصی نبوده اســت، امــا اختلاف قیمت 
کارخانه و بازار بســیار زیــاد و حدود 60 تا ۱00 

درصد است.
رئیس  اتحادیه فروشــندگان و نمایشگاه داران 
خودرو با بیان اینکه خودروسازان عرضه ای به بازار 
ندارند، گفت: اختلاف قیمت بازار و کارخانه چه در 
خودرو های زیر ۳۵ میلیون تومان و چه خودرو های 

بالای ۳۵ میلیون تومان بسیار زیاد است.
وی با بیان اینکه خرید و فروشــی در زمینه 
خودرو های داخلی و خارجی صورت نمی گیرد و 
بازار راکد اســت، افزود: افرادی که نیاز به خودرو 

دارند، ناچار به خرید با قیمت بالا هستند.
موتمنــی بــا تاکید بر اینکــه در حال حاضر 

رئیس  اتحادیه نمایشگاه داران :

قیمت های فعلی بازارخودرو غیرواقعی است

قیمت های فعلی غیرواقعی است، خاطرنشان کرد: 
مصــرف کنندگان واقعی برای خرید دســت نگه 
داشــته اند و بازار خودرو در انتظار تعیین تکلیف 

قیمت ها است.

رئیس اتحادیه فروشــندگان و نمایشگاه داران 
خودرو تصریح کرد: ســود بــازار فعلی را افرادی 
می برند که در گذشــته به صورت عمده خودرو از 
شــرکت ها خریداری کرده اند به این دلیل که هم 

در سود مشارکت خودروسازان سهیم بودند و هم 
در حال حاضر با ســود بالا خودرو های خود را به 

مشتریان می فروشند.
وی با بیان این مطلب که بازار در انتظار تعیین 
تکلیف قیمت ها است، گفت: اگر بازار تعیین تکلیف 
شــود و قیمت های جدید اعلام شــود، شرکت ها 

خودرو های خود را به بازار عرضه می کنند.
موتمنی اظهار کرد: به عنوان مثال اگر روزانه 
در تهران فقط ۵00 دستگاه خودروی پراید عرضه 
شود دیگر کسی حاضر نمی شود این خودرو را با 

قیمت ۳0میلیون تومان خریداری کند.
رئیس اتحادیه فروشــندگان و نمایشگاه داران 
خودرو تصریح کــرد: در حال حاضر عرضه هیچ 
خودرویــی به تعداد بالا نیســت، اگر اینگونه بود 

قیمت ها با ۵0درصد کاهش روبه رو می شد.
وی در پاسخ به این سؤال که خودروسازان به 
دنبال افزایش قیمت هستند آیا این موضوع تغییر 
در وضعیت بازار حاصل می کند یا خیر، گفت: باید 
از خودروسازان پرسید اگر قیمت ها افزایش یافت، 
نیاز بازار را می توانند تامین کنند تا حاشیه بازار از 
بین برود یا کماکان این روند ادامه خواهد داشت.

مجری طــرح دانه های روغنی وزارت جهاد 
کشــاورزی گفت: با توجه به شرایط تحریم به 
دنبال جایگزینــی بذرهای op داخلی به جای 

بذرهای هیبرید وارداتی هستیم.
علیرضا مهاجر در گفت و گو با خبرگزاری تســنیم 
اظهار کرد: با وجود اینکه )از سوی مقامات آمریکایی(

تحریمها  شامل  کشاورزی  گفته می شود، محصولات 
نیســت اما عملا امکان نقل و انتقال  این محصولات 

را به کشور نداریم  و میزان آن کاهش یافته است.
مجری طرح دانه های روغنی وزارت جهاد کشاورزی 
ادامه داد: در حال حاضر از آلمان و اســترالیا بذر وارد 
کرده ایــم اما امکان ترخیص آنهــا وجود ندارد؛ بانک 
مرکزی و دولت باید بتوانند این مشکلات را حل کنند 

تا در آینده مشکل نداشته باشیم.
مهاجر تصریح کــرد: حدود ۵00 تن بذر هیبرید 
برای تولید دانه های روغنی باید وارد کنیم که بخش 
عمده آن قبل از اعمال تحریم ها وارد شــده است اما 
قســمتی از آن باقی مانده بود که به تحریم های اخیر 

آمریکا برخورد کرد.
وی افزود: حدود 70 بذر مورد نیاز تولید دانه های 
روغنــی را در داخــل تولید و ۳0 درصــد آن را وارد 
می کنیم تا از تکنولوژی روز دنیا عقب نباشیم؛ از این 
۳0 درصد وارداتی نیز تا به امروز 80 درصد آن ترخیص 
شده است.مجری طرح دانه های روغنی وزارت جهاد 
کشــاورزی اظهار داشت: با توجه به شرایط تحریم به 
دنبال جایگزینی بذرهای op داخلی به جای بذرهای 

هیبرید وارداتی هســتیم.همچنین، نادر جلالت عضو 
شــورای ملی زیتون در گفت و گو با باشگاه خبرنگاران 
جوان، درباره آخرین وضعیت اختصاص ارز یارانه ای به 
واردات روغن زیتون اظهار کرد: علیرغم پیگیری های 
صورت گرفته مبنی بر اختصاص ارز 4۲00 تومانی به 
واردات روغن زیتون ، اما تاکنون این امرصورت نگرفته  
چرا که موضوع از سوی وزارت جهاد کشاورزی در حال 
بررسی است. با توجه به آنکه تمامی هزینه های تولید 
با ارز آزاد پرداخت می شود، از این رو حمایت از باغدار 

داخلی یک ضرورت به شمار می رود.
وی با اشــاره به اینکه سالانه سه تا چهار هزار تن 
روغــن زیتون در داخل تولید می شــود، افزود: روغن 
زیتون داخــل ۱0 تا ۱۵ درصد بایــد بالاتر از روغن 

وارداتی خریداری شــود تا باغداران متضرر نشوند. هر 
شیشــه روغن زیتون بالای 90 هــزار تومان در بازار 
توزیع می شــود که این امــر در کاهش مصرف تاثیر 

بسزایی داشته است.
عضو شــورای ملی زیتون مجمــوع تولید زیتون 
را 80 هــزار تن اعلام کرد و افــزود: با توجه به آنکه 
مقداری زیتون کنســروی از سال گذشته روی دست 
تولیدکنندگان باقی مانده اســت، از این رو پیش بینی 
می شود که ۳ تا 4 هزارتن از این میزان به سمت روغنی 
شدن برود.جلالت نسبت به شیوع آفت مگس زیتون 
هشدار داد و گفت: اگرچه آفت مگس زیتون در برخی 
باغات رویت شده است، اما هم اکنون نمی توان اظهار 

نظری درباره میزان خسارت آن داشت.

مجری طرح دانه های روغنی:

بذرهای داخلی جایگزین خارجی ها در تولید روغن می شود

مدیر مرکز رصد کنکاش با  اشاره به عصبانیت رسانه های خارجی 
از عرضه نفت خام ایران در بورس انرژی گفت: رسانه هایی چون 
بی بی سی، شبکه من و تو و رادیو فردا به این موضوع حمله کردند. 
فرامرز آژنگ در گفت و گو با مشرق، درباره رویکرد رسانه های خارجی 
به عرضه نفت در بورس ایران اظهار داشت: بعد از عرضه اول نفت خام در 
بورس انرژی پای رسانه های خارجی به طور جدی به این موضوع باز شد.

وی با بیان اینکه سه دسته بحث در رسانه های خارجی مطرح شد، افزود: 
یک بحث این بود که اگر بورس راه بیفتد، فساد ایجاد می شود.بی بی سی 
این را مطرح کرد. موضوع بعدی که شــبکه من و تو مطرح کرد این بود 
که در بورس ایران، نفت را به قیمت بســیار کمتری می فروشند. موضوع 
بحث ناتوانی بخش خصوصی برای القا ناامیدی را رادیو فردا مطرح کرد. 

 مدیر مرکز رصد کنکاش تصریح کرد: در بازه دوم نقدها و نکاتی مطرح 
شد که کارشناسان در داخل درباره تکمیل فرآیند فروش نفت در بورس 
مطرح کردند. یکی بحث تداوم عرضه بود که رسانه و کارشناسان داخلی 
بر آن تاکید می کردند. همچنین بحث اضافه کردن آپشن تسویه ریالی و 
کوچک سازی حجم محموله های عرضه شده نیز توسط صاحب نظران حوزه 
انرژی مطرح شد.آژنگ افزود: بخش خصوصی به تکاپو افتاد و عرضه نفت 
در بــورس پالس مثبتی به این بخش بود. البته تردیدهایی هم دارند که 

منتظرند وزارت نفت و شرکت ملی نفت به آنها اطمینان لازم را بدهند.
مدیر مرکز رصد کنکاش گفت: در مورد تداوم عرضه، آقای خوشــرو، 
مدیر امور بین الملل شــرکت ملی نفت در مصاحبه ای که با شــبکه خبر 
تداوم عرضه را به استقبال بخش خصوصی گره زده بود که باید ببینیم و 
ارزیابی کنیم که بخش خصوصی چطور می آید، بعد برنامه ریزی کنیم. از 
طرفی بخش خصوصی هم دنبال اطمینان اســت. براین اساس دولت باید 
به بخش خصوصــی اطمینان بدهد نه برعکس. باید هرم را برعکس کرد 

تا معادله اتفاق افتد.
آژنگ افزود: موضوع بعدی درباره کنشــگری چند نهاد اصلی مرتبط 
با بورس نفت اســت. دستگاه اول وزارت نفت و مشخصا شرکت ملی نفت 
است. آنچه ما دیدیم این است که در بخش خصوصی این انگیزه  دارد ایجاد 
می شود و تمایل شــکل می گیرد. به موازات این، وزارت نفت باید به این 
تمایل بخش خصوصی پاســخ دهد. اما متاسفانه وزارت نفت را در صحنه 

رسانه نمی بینیم. باید بیایند و کنشگری کنند.
وی ادامه داد: ضلع دیگر این کنشــگری خود سازمان بورس است که 
حداقل انتظار این است که شرایط عرضه بعدی را بیان کنند. الان فضای 

مبهمی ایجاد شده و باید برطرف شود که اساسا نباید ایجاد می شد.
مدیر مرکز رصد کنکاش خاطرنشــان کرد: ضلع سوم هم صداوسیما 
است. اتفاقی در کشور رخ داده که تعدادی از رسانه های خارجی روی آن 
کار کردند اما در روز عرضه ، برنامه راهبردی صدا وسیما به چیزهای دیگر 
می پردازد. صداوسیما پاسخ شائبه پراکنی های رسانه های بیگانه درباره عرضه 

نفت در بورس را بدهد. 

یک مرکز پژوهشی مطرح کرد

عصبانیت رسانه های خارجی 
از خرید نفت در بورس انرژی

با بوجود آمدن شرایط اشــباع در بازارهای نفت، در حالی که 
چشم انداز اقتصادی ناامیدکننده تر شده است، قیمت نفت خام به 

پایین ترین سطح ۲01۸ سقوط کرد.
 بــه گــزارش مهر به نقل از رویترز، روز جمعه، در یک روز پرنوســان، 
با بوجود آمدن شــرایط  اشــباع در بازارهای نفت، در حالی که چشم انداز 
اقتصادی ناامیدکننده تر شــده است، قیمت نفت خام به پایین ترین سطح 

۲0۱8 سقوط کرد.
 این سقوط قیمت علی رغم آن رخ داد که بازارها منتظر هستند سازمان 
کشورهای صادرکننده سوخت، اوپک، در اجلاس 6 دسامبر توافق کند، میزان 

تولیدات خود را کاهش دهد.
 در معاملات دیروز، قیمت هر بشــکه نفت خام برنت دریای شمال، به 
6۱/۵۲ دلار ســقوط کرد، که این پایین ترین سطح آن از دسامبر ۲0۱7 تا 
کنون است و سپس تا ساعت ۱0:47 به وقت تهران، تا 6۱/88 دلار بهبود 
یافت که همچنان 7۲ ســنت یا ۱/۲ درصد از قیمت بسته شده پنج شنبه 
شب، پایین تر بود. قیمت پیش خرید هر بشکه نفت خام نیمه سنگین تگزاس 
غرب آمریکا، دابلیوتی آی، تا ۵ ســنتی پایین ترین رکورد اکتبر ۲0۱7 خود 
ســقوط کرد اما با اندکی بهبود به ۵۳/۲9 دلار رضایت داد. با این ســقوط 
قیمت، شاخص نوسان قیمت برنت و دابلیوتی آی در ماه نوامبر جهش کرد 
و به سطحی رسید که تنها در سقوط بازارهای نفت در ۲0۱4-۲0۱6 و قبل 

از آن در رکود اقتصادی جهان در ۲008-۲009 دیده شده بود.
 بانک سرمایه گذاری آمریکا، جفریز، روز جمعه اعلام کرد: بازارهای نفت 
جهان درحال حاضر در وضعیت عرضه مازاد قرار دارند و این بازار برای تعیین 
کف قیمت، با مشکل مواجه است. افزایش تولیدات جهانی نفت در شرایطی 
اتفاق می افتد که با کند شدن اقتصاد جهان، چشم انداز تقاضای نفت تضعیف 
شــده است. به این ترتیب ســقوط قیمت های نفت نسبت به رکوردهای 4 
ســاله جدید خود که در ماه اکتبر ثبت کردند، به حدود ۳0 درصد رسید. 
داده های رفاینیتیو ایکون نشان می دهد که دوره عرضه کمتر از حد، که از 
ربع اول ۲0۱7 آغاز شده بود و قیمت ها را تقویت می کرد، به پایان رسیده 
است. عربستان سعودی برای انطباق با تقاضای کمتر، پنج شنبه اعلام کرد 

که صادرات نفت خود را تا۵00هزاربشکه کاهش می دهد.
 خالد الفالح، وزیر انرژی عربســتان، به خبرنگاران گفت: ما نفتی را که 
مشــتریان به آن نیاز ندارند نمی فروشیم. عربستان سعودی به اوپک فشار 
می آورد تا برای جلوگیری از به وجود آمدن شرایط  اشباع در بازارهای نفت 

جهان، تا ۱/4 میلیون بشکه از تولید روزانه خود بکاهد.

رئیس  اتحادیه پرنده و ماهی از افزایش ۲00 تومانی قیمت مرغ 
در بازار خبر داد و گفت: قیمت این کالا در مراکز خرده فروشی به 

11 هزار و 350 تومان رسیده است. 
مهدی یوســف خانی در گفت و گو با خبرگــزاری مهر از افزایش ۲00 
تومانی قیمت مرغ نســبت به روز چهارشنبه گذشــته خبر داد و افزود: 
قیمت این کالا در مراکز خرده فروشی به کیلویی ۱۱ هزار و ۳۵0 تومان 
رسیده است.  همچنین قیمت هرکیلوگرم مرغ گرم در عمده فروشی درب 
کشتارگاه ۱0 هزار و ۲۵0 تومان، توزیع درب واحدهای صنفی ۱0هزار و 

4۵0 تومان و خرده فروشی مرغ شمال ۱۱ هزار تومان است. 
یوســف خانی قیمت عمده مرغ کشتار شمال در میدان بهمن  را  9 
هزار و 9۵0 تومان اعلام و اضافه کرد: همچنین قیمت هر کیلوگرم سینه 
با کتف ۱9 هزار تومان، سینه بدون کتف ۲0 هزار تومان و فیله ۲۱ هزار 
تومان است.وی ادامه داد: همکاران ما باید توجه کنند  قیمت های اعلامی 
فوق نرخ استعلامی بوده و آنها می توانند با توجه به فاکتور خرید رسمی 

و با احتساب ۱0 درصد سود اقدام به فروش کنند. 
گفتنی است، بر اساس مصوبات ستاد تنظیم بازار قیمت هر کیلوگرم 
مرغ باید هشت هزار و ۱7۵ تومان باشد اما فعالان این عرصه هر از چندی 
به بهانه ای قیمت هایشــان را بالا می برند. دور باطل انداختن توپ گرانی 
مرغ از ســوی دولت و تولیدکنندگان به زمین یکدیگر، مدت هاست ادامه 

دارد و دود آن به چشم مردم می رود. 
رئیــس  اتحادیه پرنده و ماهی افزایش قیمت کرایه های حمل ونقل و 
نهاده هــای دامی را دلیل اصلی روند صعــودی قیمت مرغ در بازار اعلام 
کرده و دولتی ها اصرار دارند که مرغ و تخم مرغ گران نشود اما مردم شاهد 
گرانی های پی در پی هستند و این مسئله به دلیل ضعف مدیریت دولت است. 
قیمت گوشت مرغ در شرایطی یک بار دیگر در بازار روند افزایشی به خود 
گرفته که مرغداران ارز دولتی برای تامین نهاده های اولیه دریافت کرده اند.

در معاملات دیروز جهانی 

قیمت نفت به پایین ترین سطح ۲0۱۸ 
سقوط کرد

به دلیل ضعف مدیریت دولت

قیمت مرغ باز هم  پر کشید


